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Verslag missie China november 2015 
 
Inleiding 
 
Van 4 tot 12 november 2015 hebben de Commissaris van de Koning (CvdK) en de gedeputeerde 
Economische Zaken een missie naar Guangdong geleid. Het thema en de deelnemers van de missie 
zijn gekozen langs de speerpunten van de Economic Board Utrecht (EBU): Groen, Gezond en Slim. 
Doelstellingen van de missie naar China waren: het versterken van de relatie met Guangdong, het 
aantrekken van Chinese investeringen, creëren van marktkansen voor de Nederlandse bedrijven en 
versterking van het merk 'Utrecht' in Guangdong. Tijdens de missie hebben we ook aandacht besteed 
aan de viering van het 20-jarig bestaan van het vriendschapsverdrag met de provincie Guangdong. 
  
De delegatie bestond uit Hogeschool voor de Kunsten Utrecht (HKU), drie Nederlandse (NL) 
bedrijven/instellingen van het Partners in International Business (PIB) platform voor de waste 
management sector (WSS, Rijkswaterstaat en TNO), Inchainge, GreenPeak, een vertegenwoordiger 
van de 5 kastelen in de provincie Utrecht en het Frans Liszt Concours.  
 
Het programma voor de missie is tot stand gekomen in nauwe samenwerking met het NL Consulaat 
Generaal en de Netherlands Foreign Investment Agency (NFIA) in Guangzhou en met Guangdong 
Foreign Affairs en DOFTEC (economische afdeling) van de provincie Guangdong. Deze partijen 
hebben de delegatie tijdens de missie begeleid. De follow up van de missie zal in samenwerking met 
genoemde partijen opgepakt worden. 
 

 
Resultaten  
 
De belangrijkste resultaten van de missie zijn: 
 Een contract, twee MoU’s (Memorandum of Understanding) en een Letter of Intent tussen 

Nederlandse en Chinese partijen die van groot belang zijn om in Guangdong voet aan de grond te 
krijgen, getekend in aanwezigheid van beide gouverneurs. 

 Voor de deelnemende bedrijven zijn deuren in China geopend om nieuwe business te genereren. 
Een delegatiedeelnemer heeft door deze missie toegang gekregen tot 4 bedrijven met een 
jaaromzet van meer dan 1 miljard dollar en heeft contact gelegd met een bedrijf in een nieuw 
marktsegment, met een potentiële aanvullende jaaromzet van meer dan 100 mln. dollar. Een 
andere deelnemer heeft het verzoek gekregen om samen met een Chinese partij tot een contract 
te komen en een bedrijf kwam thuis met twee concrete opdrachten.  

 Ondertekening van het vernieuwde vriendschapsverdrag met de provincie Guangdong. 
 HKU kreeg het aanbod om structureel stagiaires te plaatsen bij een van de grootste uitgevers van 

China. Daarnaast kreeg HKU van een museum uit Guangdong de vraag om trainingen te 
verzorgen voor curatoren en kinderprogramma’s te ontwikkelen.  

 In 48 uur is het teams van HKU en Chinese studenten gelukt om speelbare games te ontwikkelen 
met kans op commercieel succes. Door de media aandacht voor de game jam heeft het 
onderwerp “participatie van mensen met beperkingen op de arbeidsmarkt” bekendheid in 
Guangdong gekregen, heeft HKU zich kunnen positioneren als een top onderwijsinstelling voor 
gaming en hebben wij Nederland en Utrecht als ‘gaming gateway to Europe’ op de kaart gezet.  

 Bij twee Chinese gaming bedrijven en twee Chinese hightech bedrijven is interesse gewekt voor 
Utrecht als mogelijke Europese vestigingslocatie. 

 DOFTEC heeft aangegeven in 2016 delegaties met potentiële investeerders naar Utrecht te 
sturen. 

 Bij de huidige investeerders in Utrecht is “goodwill” gecreëerd om in Utrecht te blijven investeren 
en uit te breiden. 

 Op cultureel gebied is de basis gelegd voor samenwerking tussen musea en zijn de 5 Utrechtse 
kasteelmusea onder de aandacht gebracht van Chinese touroperators. 

 
Op vrijdag 8 januari hebben wij met de deelnemers teruggeblikt op de missie. De bedrijven, de HKU 
en ook de kasteelmusea zijn druk bezig met de opvolging van de contacten die tijdens de missie 
gelegd zijn. Iedereen is zeer tevreden over de organisatie en de concrete resultaten van de missie. De 
bedrijven benadrukken het belang van de rol die overheden spelen bij het zakendoen in China. De 
contacten die zij hebben gelegd met grote Chinese bedrijven op hoog niveau waren zonder de 
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provincie niet mogelijk geweest. Wat ook duidelijk is geworden tijdens de missie is dat het combineren 
van handel en investeringen met onderwijs en cultuur goed werkt in China.  
 

 

Verslag missie1  
 
Donderdag 5 november 
 
Direct na aankomst zijn wij begonnen met een briefing van het consulaat over het programma voor de 
missie. Guangdong, gelegen in de Pearl-river delta en grenzend aan Hong Kong, is één van de snelst 
groeiende en welvarendste provincies van China en heeft een oppervlakte van bijna 178.000 km². In 
Guangdong wonen circa 100 miljoen mensen. 
 
Het programma ging van start in Guangzhou met het Circulaire Economie Round Table seminar en 
een parallel bezoek aan een van de grootste publishers en gaming bedrijven van China. In de avond 
werd onze delegatie ontvangen door de Consul Generaal tijdens een netwerkbijeenkomst.  
 
Circulair economie seminar 
Tijdens het circulaire economie seminar hebben TNO, WSS en Rijkswaterstaat kennis en ervaring 
uitgewisseld met vertegenwoordigers van de provincie Guangdong, lokale overheden, 
brancheverenigingen, bedrijven en kennisinstellingen. De aanwezigheid van de bestuurders heeft 
geholpen om de juiste Chinese partijen aan tafel te krijgen.  
 
Bezoek aan een internet publisher en gaming bedrijf 
Tijdens het bezoek aan een internet publisher en gaming bedrijf hebben wij Nederland en Utrecht 
gepositioneerd als gateway to Europe voor gaming. HKU heeft haar expertise in gaming onderwijs 
laten zien. Het betreffende bedrijf was zo onder de indruk dat ze de HKU meteen een structurele 
samenwerking hebben aangeboden om stagiairs van HKU aan te nemen tegen aantrekkelijke 
arbeidsvoorwaarden. Dit Chinese gaming bedrijf heeft ook interesse getoond om meer informatie te 
willen ontvangen over aantrekkingskracht van Utrecht en Nederland m.b.t. gaming.  
 
Vrijdag 6 november 
 
Meeting met DOFTEC 

Vrijdag 6 november hebben onze bestuurders kennis gemaakt met DOFTEC. DOFTEC heeft 
toegezegd om in 2016 meerdere delegaties met investeerders mee te brengen naar onze regio.  
 
CEO Round Table meeting 
Daarna hebben wij gezamenlijk met DOFTEC en Consulaat Generaal een CEO Round Table meeting 
met GreenPeak gehouden. Tijdens de CEO round table heeft Greenpeak de aanwezige Chinese 
bedrijven en overheden laten zien wat het Internet of Things (IoT) voor hen kan betekenen en hebben 
de aanwezigen hun vragen over en ervaringen met IoT gedeeld. De aanwezigheid van de CvdK en 
van de gedeputeerde heeft het belang voor de Chinese deelnemers onderstreept en heeft Utrecht op 
de kaart gezet als vestigingsplaats voor innovatieve bedrijven in IoT. Een van de aanwezige grote 
bedrijven in ICT zakelijke dienstverlening heeft aangegeven om in Utrecht te willen investeren. 
 
Applied Game Jam  
Na deze roundtable heeft onze delegatie deelgenomen aan de Applied Game Jam. De Game Jam 
was een primeur in Guangdong en heeft Nederland en Utrecht gepositioneerd als voorloper op het 
gebied van applied gaming. Het zal niet alleen deuren openen voor Nederlandse gaming bedrijven in 
China maar ook Chinese gaming bedrijven aantrekken om in Nederland te investeren. Dit heeft enorm 
veel PR gegenereerd in China. In 48 uur is het de HKU studenten gelukt om speelbare games te 
ontwikkelen die kans maken op commercieel succes. Daarnaast heeft het onderwerp “participatie van 
mensen met beperkingen in arbeidsmarkt” bekendheid in Guangdong gekregen. HKU heeft zich in 
Guangdong kunnen positioneren als een toponderwijsinstelling voor gaming. Dat werd mogelijk 
gemaakt door het in Utrecht gevestigde Chinese bedrijf Seine als opdrachtgever voor de Game Jam  

                                                           
1
 Tijdens de missie is de inhoud van de gesprekken met de bedrijven strikt vertrouwelijk en kunnen de namen 

van de bedrijven niet genoemd worden. Ook kan de inhoud van de gesprekken niet openbaar gemaakt worden. 
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en door DOFTEC die het  Chinese bedrijf Anda-Lotus (onverwoestbare mobiele telefoons) bereid 
heeft gevonden om de Game Jam te sponsoren. 
 
Ontmoeting met Gouverneur 
Na de game jam heeft onze CvdK een meeting gehad met de Gouverneur van de provincie 
Guangdong, de heer Zhu Xiaodan. Tijdens de ontmoeting hebben beide gouverneurs laten weten dat 
ze tevreden waren over de voortgang van onze vriendschapsrelatie. “Groen, Gezond, Slim” werd 
gezien als een belangrijk thema voor onze relaties. Na afloop van hun ontmoeting hebben de twee 
gouverneurs een gezamenlijke verklaring voor verdieping van vriendschappelijke betrekkingen tussen 
beide provincies getekend. Beide partijen zullen doorgaan met uitwisseling en samenwerking op de 
volgende terreinen: handel en investeringen, milieubescherming, energie, gezondheidszorg, 
biotechnologie, creatieve industrie, wetenschappelijk onderzoek, onderwijs, cultuur en toerisme.  
Vervolgens hebben onze delegatiedeelnemers met hun Chinese counterparts een contract, twee 
MoUs en een Letter of Intent getekend die van groot belang zijn om voet aan de grond in Guangdong 
te krijgen in aanwezigheid van beide gouverneurs. Er werden ook Game Jam awards uitgereikt aan de 
studenten van HKU en GAFA. 
 
De game jam en de ontmoeting hebben grote aandacht in Chinese media gekregen. Op Guangdong 
TV was het bezoek van onze delegatie een nieuws item. Het thema “Groen, Gezond, Slim” werd 
overal genoemd als voorbeeld van een mooie richtlijn voor onze toekomstige samenwerking. Om onze 
20 jaar relatie te vieren hebben onze Chinese gastheren voor onze delegatie en de deelnemers aan 
de GameJam (docenten en studenten van HKU en Guangzhou Academy of Fine Arts (GAFA) een 
grootschalige netwerkbijeenkomst met hooggeplaatste bestuurders van overheid en bedrijfsleven 
georganiseerd. Deze netwerkbijeenkomst vond plaats tijdens een diner en een riviercruise, 
aangeboden door de Guangdong overheid. Tijdens het diner heeft het Liszt Concours een kort 
optreden verzorgd. Uniek voor deze bijeenkomst was de aanwezigheid van de partijsecretaris van 
Guangdong. Het komt niet vaak voor dat zowel de gouverneur als de partijsecretaris een buitenlandse 
delegatie ontvangen. Op deze manier onderstreept Guangdong het belang van ons 
vriendschapsverdrag. 
 
Zaterdag 7 november 
 
In de ochtend van 7 november is CvdK Van Beek terug gegaan naar Nederland en heeft 
gedeputeerde Van den Berg zijn rol als delegatieleider overgenomen. 
 
Bezoek aan musea 
Om onze vertegenwoordiger van 5 kastelen in onze regio te ondersteunen hebben wij musea in 
Guangdong bezocht. Onze bezoeken aan twee musea in Guangdong hebben niet alleen voor de 
vertegenwoordiger van de kastelen bijgedragen aan een soepel begin van de culturele uitwisseling, 
maar hebben twee spin-off effecten gekregen. Het ene museum bleek klokken te hebben, en toont 
interesse in contacten met ons Museum Speelklok en het andere heeft interesse getoond in training 
voor hun curatoren in Nederland en ze willen de HKU een programma laten organiseren voor Chinese 
ouders met kinderen in Nederland en kunstcursussen voor Chinese kinderen in Nederland. 
 
Werklunch met Guangdong informatieoffice 
Wij werden voor de lunch ontvangen door het Guangdong informatie office. Deze lunch was belangrijk 
om onze relatie te versterken met de instelling in Guangdong die Utrecht als toeristische bestemming 
kan promoten.  
 
Liszt Concours concert 
Als afsluiting van ons verblijf in Guangzhou heeft de heer Han Mengjie, prijswinnaar van Liszt 
Concours, een concert verzorgd voor onze Chinese relaties. Dit heeft voor Liszt voor grotere 
naamsbekendheid in Guangdong geleid, en daardoor tot entree tot hoge politieke kringen. Dit zal 
helpen bij de organisatie van het concours in 2016 in Guangdong.  
 
Om onze gastheren voor hun gastvrijheid te bedanken hebben wij aansluitend voor onze partners in 
Guangdong een netwerkdiner georganiseerd. 
 
Zondag 8 november 
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Zondag hebben wij gebruikt om van Guangzhou naar Zhuhai te reizen. Voor vertrek werden wij voor 
de lunch ontvangen door de afdeling Cultuur van Guangdong. Tijdens deze lunch hebben onze 
gastheren ons gevraagd om hun culturele optredens in onze provincie te blijven faciliteren. Wij hebben 
toegezegd om onze delegatie naar Den Haag te sturen in januari om bij hun optreden aanwezig te 
zijn. Daarnaast hebben wij voorgesteld om bij een volgend optreden in Utrecht een delegatie gaming 
bedrijven mee te nemen zodat culturele en economische activiteiten gecombineerd kunnen worden.  
 
Maandag 9 november 
 
Bezoek aan Seine in Zhuhai 
Seine is een producent van printers en cartridges. Het heeft een distributie en marketing center in 
Mijdrecht. Tijdens het bezoek hebben wij niet alleen maar onze relatie versterkt maar hebben twee 
deelnemende bedrijven de gelegenheid gekregen zich te presenteren.  
 
Bezoek aan een van de grootste staatsbedrijven in China 
Dit bedrijf heeft bijna de helft van Zhuhai in eigendom: eigen maritiem transport, reisbureaus, hotels, 
toeristische attracties, golfbanen, zakelijke dienstverlening, etc. Ze hebben aan de vertegenwoordiger 
van 5 kastelen gevraagd of ze corporate events in Utrechtse kastelen kunnen organiseren. 

 
Bezoek aan een producent van huishoudelijke apparaten  
Dit bedrijf is marktleider in China op het gebied van huishoudelijke apparaten. Ze breiden uit naar het 
buitenland in VS en Zuid Oost Azië. Tijdens ons bezoek hebben we niet alleen over Utrecht verteld 
maar ook de gelegenheid gegeven aan de Nederlandse bedrijven om zich te presenteren als 
potentiële partners. Mogelijkheden tot samenwerking zullen nader verkend worden. 
 
Ontmoeting met viceburgemeester van Zhuhai 
Tijdens de meeting en diner met de viceburgemeester van Zhuhai, mevrouw Long, kreeg onze 
gedeputeerde het verzoek om tussen Zhuhai en Utrecht samenwerking op verschillende gebieden te 
faciliteren. Het is een interessant verzoek omdat Zhuhai een strategische positie in Guangdong heeft. 
In 2016 wordt een nieuwe brug geopend, waardoor Zhuhai op 30 autominuten van Hong Kong komt te 
liggen. Het is ook een van de meest duurzame steden in China (tweede plaats luchtkwaliteit) en heeft 
veel hightech bedrijven die overwegen om in het buitenland te investeren. Bovendien geeft de lokale 
overheid subsidies aan bedrijven die zich in het buitenland vestigen en meer dan een miljoen Euro 
geïnvesteerd hebben.  
 
Na de ontmoeting is onze delegatie direct naar Shenzhen vertrokken.  
 
Dinsdag 10 november 
 
Bezoek aan een internetbedrijf 
Dit bedrijf is één van de grootste internetbedrijven ter wereld. Tijdens het bezoek hebben wij 
Nederland en Utrecht gepositioneerd als gateway to Europe voor gaming. HKU heeft haar expertise in 
gaming onderwijs in Europa laten zien. Het bedrijf heeft interesse getoond om meer informatie te 
ontvangen over aantrekkingskracht van Utrecht en Nederland m.b.t. gaming. 
 
Na dit bezoek is de delegatie doorgereisd naar Hong Kong. 
 
Bezoek aan AS Watson 
AS Watson is een van de grootste investeerders in Nederland en Utrecht. In Utrecht hebben ze vooral 
winkelketens, zoals Kruidvat, ICI Paris, etc. Daarnaast is AS Watson een grote investeerder in de 
Rotterdamse havens. Tijdens ons bezoek hebben wij hen bedankt voor hun investering in Utrecht en 
hebben een delegatiedeelnemer geïntroduceerd als potentiële partner.  
 
Het Nederlandse Consulaat Generaal in Hong Kong heeft onze delegatie op de residentie van de 
Consul Generaal ontvangen en interessante informatie verstrekt over marktkansen voor NL bedrijven 
in Hong Kong. 

 
Woensdag 11 november 
In de ochtend van woensdag 11 november zijn wij terug naar Nederland gereisd. 
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A. Provincie Guangdong in China: 

 
 
B. Pearl River Delta met de plaatsen die wij bezocht hebben: 
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